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Dobrý den, vážení spoluobčané. 
Opět Vás zdravím v úvodníku k novému 
Hnojickému Expresu. Jistě jste si všimli, že 
Hnojické Expres již rok nevyšel. Bylo to proto, 
že ing. Fišerová, která jej dříve redigovala, se 
začala plně věnovat své práci a nemá již tolik 
času na to připravovat ještě Hnojické Expres. 
Už když mi paní Fišerová oznamovala, že 
nebude připravovat další Hnojický Expres, 
upozorňovala mne, že by bylo dobré v jeho 
vydávání pokračovat. Protože se však nenašel 
žádný další zájemce, který by se tomuto chtěl 
věnovat, nijak jsem to neřešil. Postupně mi ale 
stále více a více lidí říkalo, že by bylo dobré 
Hnojické Expres znovu vydávat. Proto jsem 
začal připravovat toto číslo. Přiznám se, že jeho 
příprava mi trvala více než tři měsíce, protože 
jsem články psal postupně, když jsem měl čas a 
„políbila mne múza“. Myslel jsem si, že je 
celkem jedno, kdy další číslo vyjde, že to není 
nic tak moc důležitého a že je potřeba věnovat se 
jiným, pro obec mnohem důležitějším věcem. 
Stalo se mi však něco, co úplně změnilo můj 
názor na důležitost Hnojického Expresu. 
Počátkem června jsem začal mít zdravotní 
problémy, které mne nakonec v září dostaly až 
do nemocnice. A právě v nemocnici se stalo to, 
co zcela změnilo můj pohled na Hnojické Expres 
a na jeho důležitost. 
A co to bylo? Hned od mého přijetí se mi doktoři 
i sestřičky v nemocnici věnovali s maximální 
péčí a ochotou a velmi profesionálně. Jediné, co 
mne trápilo, bylo to, že mi nikdo nebyl schopen 
říct, co mi vlastně skutečně je. Sestřička mi 
řekla: „Zeptejte se pana doktora.“ Doktor mi 
řekl: „Čekáme na vyšetření krve, zeptejte se pana 
primáře.“ A pan primář nebyl a já jsem nevěděl, 
co na čem jsem.  
Během první noci jsem však dostal dvě transfůze 
a spoustu „zaručených“ informací od mého 
spolubydlícího. Tento velmi příjemný pán byl 
v nemocnici už tři týdny. Druhý den ho měli 
propustit, takže v noci nemohl spát stejně jako já 
a vykládal mi své zkušenosti: „Jó, pane, to sem 
přivezli takového, jako vy, taky nevěděli, co mu 
je, a druhý den ho už odváželi havrani.“ a  nebo: 
„No to je asi s váma moc vážné, když vám dávají 
už druhou transfůzi. To jednomu, co mu tady 
dávali dvě transfůze, druhý den vyoperovali kus 
střeva a za tři dny pak umřel.“ Po první noci 
jsem tak sice nevěděl, co mi je, ale byl jsem 
opravdu pořádně vystrašený díky „zaručeným“ 
informacím mého souseda.  

(pokračování uvnitř) 

Co nám přinese kořenová čistička 
V tomto článku bych se chtěl věnovat konkrétnímu přínosu kořenové čistírny 
odpadních vod jak pro obec, tak pro jednotlivé občany obce. Jak kořenová 
čistička funguje, jaké jsou její výhody a nevýhody v porovnání s aktivační 
čističkou píši v jiném článku. Tady chci poukázat jen na jediné – na to, proč 
se tolik snažím prosadit právě kořenovou čistírnu přes odpor nejen pana 
Tiefenbacha a jeho přátel, ale také přes nepřízeň některých úředníků, kteří 
sice o kořenových čistírnách mnoho nevědí, ale řídí se heslem: „Nevím, co to 
je, a proto to raději zakážu.“ 
Co přinese KČOV obci 
Vzhledem k tomu, že kořenová čistírna odpadních vod je v samé své podstatě 
přirozený, biologický způsob čištění, je provoz KČOV velmi jednoduchý, 
nevyžaduje žádné složité stroje poháněné drahou elektřinou ani žádné složité 
technologické postupy, na které musí dozírat vysoce kvalifikovaní pracovníci 
a je velmi snadné ji provozovat. Ze zkušeností obcí, ve kterých mají 
kořenovou čistírnu víme, že tuto čistírnu snadno může provozovat obec sama 
a nemusí ji dávat do správy žádné vodohospodářské společnosti. Je to tedy 
pro obec mnohem jednodušší a hlavně mnohem levnější. 
Co přinese KČOV občanům 
Z toho, co jsem napsal výše jako přínos pro obec vyplývá i hlavní přínos pro 
občany. Provozování kořenové čistírny je mnohem levnější. Výstavba KČOV 
vyjde zhruba na stejné peníze, jako výstavba čistírny aktivační, takže odpisy 
jsou stejné. Ale provoz je diametrálně odlišný. Jestliže provoz aktivační 
čistírny pro obec naší velikosti vychází dle kvalifikovaných výpočtů asi 
660.000,-Kč za rok, pak provoz KČOV pro naši obec by měl dle 
ekonomických studií stát maximálně 240.000,-Kč. V přepočtu na jednoho 
občana to znamená, že pokud bychom vybudovali v obci aktivační ČOV, 
každý občan naší obce by za stočné platil 660.000 : 580 = 1138,-Kč ročně. 
Pokud se nám podaří prosadit a vybudovat kořenovou ČOV, budeme platit 
nejvýše 240.000,-Kč : 580 = 414,-Kč ročně, tedy zhruba třetinu, a to je velmi 
významný rozdíl.  
Nebudu zde psát o tom, že KČOV je šetrná k přírodě. Nebudu zde psát ani o 
tom, že právě díky tomu, že v KČOV vše probíhá na přírodním základě, tak 
se v okolí čistírny nešíří žádné pachy. O těchto věcech píši jinde. Tento 
krátký článek měl upozornit pouze na to, o kolik levnější pro každého z nás je 
provozování kořenové čističky oproti aktivační. 

Libor Kašpárek, starosta obce 

   
  Pohled na kořenová pole čistírny v Čehovicích 



(Pokračování úvodníku z titulní strany) 
Naštěstí ráno přišla vizita. S obavami jsem se ptal pana primáře 
co mi vlastně je. Pan primář mi odpověděl, že je to se mnou 
sice vážné a dost jsem je postrašil, ale že na umření to 
rozhodně není. A když mi pak řekl, co mi je, co mne v 
nemocnici zhruba čeká a jaká vyšetření a z jakého důvodu bych 
měl absolvovat, tak jsem se uklidnil a bylo mi hned mnohem 
lépe. 
A jak toto vše souvisí s Hnojickým Expresem? Podle mne 
hodně. Všichni v nemocnici – lékaři, sestřičky, ošetřovatelky i 
další personál se ke mně chovali velice mile, přátelsky, 
profesionálně… ale nikdo z nich mi nedal informace, co že se 
se mnou vlastně děje. Jediné informace mi dal soused na 
pokoji. A byly to informace takové, že jsem se začal opravdu 
bát. A to je ta souvislost s expresem. Jen velmi málo občanů 
chodí na zasedání zastupitelstva obce, a ani na nich se moc 
nedozví o tom, co vlastně vedení obce dělá. Spíš tam vidí jen 
dohady a neshody. Možná poněkud více lidí čte zápisy ze 
zasedání zastupitelstva, ať na úřední desce, nebo na internetu, 
ale ani z nich se vše nedozví. Většině lidí chybí informace o 
tom, co dělá starosta a celé vedení obce, co se připravuje 
v blízké či vzdálenější budoucnosti, proč se teď dělá toto a ne 
tamhleto…prostě chybí informace. A pokud nejsou informace 
od povolaného zdroje, nastává ono našeptávání „dobře 
informovaného souseda“. Znáte to, takové ty řeči: „Kašpárek 
jen sedí na úřadě za 50.000 a nic nedělá.“ Nebo „Tohle se dělá 
proto, že zastupitelé chtěli vyhovět tamtomu svému 
kamarádovi.“ Takových a podobných řečí je potom spousta, 
každý si k nim něco přidá, a lidé jsou nespokojeni a mají 
strach, že se pro ně nic nedělá a že vedení obce dělá jen samé 
zbytečné věci, které jim, občanům, nic nepřinesou. Nikoho už 
nenapadne zjistit si, kolik je skutečný plat starosty nebo proč se 
dělá osvětlení v „Lokalitě Rybník“. 
Toto vše jsem si uvědomil teprve v nemocnici, kde jsem měl 
všechnu potřebnou péči, ale chyběly mi informace. Zde jsem 
pochopil, jak nutné jsou pravdivé informace od povolaného 
zdroje. Pochopil jsem, jak nutné je vydávat nadále Hnojické 
Expres a v něm občany co nejvíce informovat o tom, co dělám 
já, co dělá úřad, zastupitelstvo či různé jeho výbory, aby lidé 
věděli, co a proč se v obci děje. V tomto vydání expresu bych 
se chtěl věnovat hlavně kanalizaci a čističce odpadních vod, 
aby naši občané měli co nejvíce pravdivých informací o tom, 
co se kolem této náročné akce dělo a děje, a v dalších číslech se 
budu věnovat dalším tématům. Samozřejmě jsem si vědom, že 
v Hnojickém Expresu nemohu odpovědět na všechny otázky 
občanů, proto vás prosím: Ptejte se. Ptejte se mne na vše, co 
vás zajímá. Pokud chcete cokoliv vědět, zajděte za mnou na 
úřad a zeptejte se. Napište svůj dotaz na papír a dejte ho do 
schránky, nebo pro ty, kteří jsou závislí na moderních 
technologiích, pošlete dotaz emailem, rád vám odpovím. A 
pokud bude dotazů k nějakému tématu více nebo budou 
obzvláště zajímavé, odpovědi na ně zveřejním v Hnojickém 
Expresu, aby byli informováni všichni občané. 
Ještě jednou prosím: Ptejte se. Ptejte se na cokoliv. Jen bych 
rád poprosil ty stydlivější, kteří se bojí přijít na úřad a oslovují 
mne na ulici: Pochopte prosím, že když mne potkáte na ulici, 
tak zrovna nemusím mít čas na zodpovězení vašeho dotazu, 
protože mám třeba zrovna dohodnutou schůzku s jiným 
z občanů a jdu k němu, nebo s hejtmanem kraje a jdu si pro 
auto a mám nejvyšší čas právě tak na cestu. Děkuji předem za 
pochopení. 
Tak tedy ještě do třetice: Prosím, ptejte se mne, choďte na 
veřejná zasedání ZO, čtěte zápisy ze zasedání a Hnojické 
Expres, abyste byli informovaní o tom, co se v obci děje a co 
dělá vedení obce a nebyli odkázáni na řeči typu: „Jeden pán 
ode mléna povídal.“ 

Libor Kašpárek, starosta obce 

Kanalizace a ČOV – co se již udělalo a co nás čeká 
Na tomto místě bych chtěl napsat něco o tom, co se udělalo a co nás 
ještě čeká udělat pro to, abychom v naší obci mohli začít se stavbou 
kanalizace a ČOV – tedy čistírny odpadních vod. Na téma výstavby 
kanalizace jsem už kdysi v Hnojickém expresu psal, proto jsem si 
opět přečetl svůj článek z podzimu roku 2007. Co mne na něm 
nejvíc zaujalo bylo to, jak jsem byl tehdy naivní a plný optimismu. 
V té době jsem se ve funkci teprve rozkoukával, takže jsem podcenil 
potíže, které s přípravou takové akce souvisejí. A to ani ne tak 
potíže s byrokracií a vyřizováním různých povolení – ty jsem 
očekával a kupodivu tyto potíže nejsou až tak velké, jak jsem se 
obával. Za ty dva a půl roku, co jsem ve funkci a co se snažím o to, 
aby se nám tuto akci podařilo dovést do zdárného konce, jsem přišel 
do styku s desítkami různých úředníků. Většina z nich však byla a je 
velmi ochotná, dokáží mi poradit a pomoci a dělají to ochotně a 
s pochopením. Mnohem větší problém byl a zůstává jinde.  
Již ve svém tehdejším článku jsem se zmínil, že jednou z mnoha 
očekávaných překážek budou vlastnické vztahy. Jak asi většina 
z čtenářů ví, měla se podle územního plánu stavět čistička na 
pozemku parc.č. 660, což je napravo od silnice na Liboš, před 
mostem přes Říčí. Toto místo bylo zvoleno panem architektem 
záměrně, neboť využití pro zemědělskou velkovýrobu je tu 
problematické, avšak pro čističku by se toto místo výborně hodilo. 
A ještě lépe pro kořenovou čističku, která by sem svým přírodním 
vzhledem skvěle zapadla. Také rybník, který by měl dle záměrů 
zastupitelstva obce tvořit poslední dočišťovací stupeň čističky by na 
pozadí Hájku vypadal moc pěkně. Bohužel, jak jsem se zmínil výše, 
problém zde byl s vlastnickými vztahy. Na tento problém narazil již 
můj předchůdce pan Fröml, který mne upozornil při mém nástupu 
do funkce, komu část tohoto pozemku patří. Nepříjemné bylo 
především to, že tento pozemek vlastní čtyři spoluvlastníci. Dvě 
spolumajitelky vlastní každá jednu třetinu, další dva spolumajitelé 
každý jednu šestinu. 
A jak jednání probíhala? Krátce řečeno – složitě. První jednání se 
spolumajiteli dopadla úspěšně. Když jsem potřeboval pro stavební 
řízení souhlas s uložením kanalizačního potrubí, dvě většinové 
spolumajitelky souhlasily bez problémů a při jednání se vyjádřily, 
že obci vymění své pozemky za jiné zemědělské pozemky stejné 
kvality. I třetí spolumajitelka, která vlastní jednu šestinu pozemku, 
souhlasila s uložením potrubí a co se týče změny vlastnictví se 
vyjádřila, že by pozemek nerada prodala, raději vyměnila, ale že 
vzhledem k jejímu věku za ni bude jednat její syn. Ovšem další 
spolumajitel, vlastnící šestinu pozemku se vyjádřil, že s uložením 
potrubí bude souhlasit pouze pod podmínkou, že tento jeho 
pozemek bude následně vyměněn za pozemek za Daňkovým, 
určený územním plánem obce k zástavbě rodinnými domy. Toto mi 
v první chvíli přišlo jako velmi nepřiměřený požadavek. Vyměnit 
ornou půdu za pozemky k výstavbě rodinných domů? Ovšem když 
se na to člověk podíval z druhé strany, obec chtěla získat pozemky 
pro výstavbu čističky a tím, že by vyměnila pozemky, by vlastně nic 
neztratila. Pokud by spoluvlastníci takto nabytý pozemek prodali na 
výstavbu rodinných domů a vydělali na tom, obec by měla pozemky 
pro čističku a zároveň by došlo i k výstavbě rodinných domů, což je 
záměrem obce. Proto právník obce zpracoval nabídku výměny 
pozemků a já požádal písemně spoluvlastníky, aby se k ní vyjádřili. 
Obě majitelky třetinových podílů obratem vyjádřily svůj souhlas, 
majitelé šestinových podílů se přes písemné urgence nijak 
nevyjádřili a jednání uvázla na mrtvém bodě.  
Na podnět paní Fišerové se pak konaly dvě schůzky se 
spoluvlastníky pod vedením ing. Fišera. Na úvod první z nich 
vyjádřili spoluvlastníci s šestinovým podílem, že chtějí urychlit 
jednání tak, aby co nejdříve byly zahájeny práce na čističce. Poté 
vyjádřili tito dva spoluvlastníci svůj názor, že pozemek, který jeden 
z nich původně požadoval, je příliš malý a aby starosta našel 
v majetku obce pozemek větší. Následně tedy starosta předal 
spoluvlastníkům seznam srovnatelně velkých pozemků.  

(dokončení na další straně) 



(Dokončení článku Kanalizace a ČOV – co se již udělalo a co nás čeká) 
Na další schůzce se spolumajitelé šestinových podílů opět v úvodu vyjádřili, že chtějí jednání urychlit. Sdělili, že mají zájem pozemky 
odprodat, ne vyměnit. Poté, co jim oznámil ing. Fišer cenu, za kterou je obec schopna pozemky vykoupit, tedy 50,-Kč za m2, se oba 
vyjádřili, že tuto cenu nejsou ochotni akceptovat, že za základ ceny požadují 250,-Kč/m2, jak byl v roce 1996 vykoupen pozemek pod 
regulační stanici plynu, plus inflační nárůst. Na připomínku starosty, že se tehdy jednalo o několik metrů čtverečních oznámili, že toto 
je jejich požadavek a od teď že za ně bude jednat jejich právní zástupce. Tímto bylo jednání ukončeno. Následně obdržel právní 
zástupce obce od právní zástupkyně menšinových spoluvlastníků nabídku na odkoupení jejich šestinových podílů, každého za cenu 
894.000,-Kč, tedy 399,85Kč/m2. Celková cena takto koupeného pozemku, který má výměru 13.415 m2, by tedy činila 5.363.988,-Kč.  
Proto bylo na veřejném zasedání ZO dne 1.12.2008 rozhodnuto o koupi pozemku parc.č. 599 a částí parc.č. 600 a 601 za částku 50,-
Kč/m2. Tyto pozemky se nacházejí na protější straně silnice na Liboš než původně projednávané pozemky. S vlastníky těchto 
pozemků proběhla jednání bez potíží, pochopili, že stavba čističky je pro obec velmi důležitá. Prodej se uskutečnil v prosinci 2008. 
Obec takto získala dostatečně velký pozemek pro výstavbu čistírny odpadních vod včetně zamýšleného rybníku. Tento pozemek má 
po sjednocení parcel parc.č. 598/11, výměru 15.442 m2 a obec za něj zaplatila 700.600,-Kč, tedy o rovných 4.663.388,-Kč méně než 
za původně plánované pozemky. Zajímavostí tohoto prodeje bylo to, že majitelům kupovaných pozemků hned ráno po schválení 
koupě zastupitelstvem někdo neznámý pod falešným jménem telefonoval a vybízel je, aby od již schváleného prodeje odstoupili. 
V současné době probíhá změna č. 5 Územního plánu Hnojice a zároveň pracuje firma Aquaprokon na získání Územního povolení. 
Ani jedno, ani druhé nebude pravděpodobně jednoduché. Stejně tak asi nebude jednoduché získat na výstavbu kanalizace a čistírny 
dotace, které pro nás bude zajišťovat konsorcium firem IPI v.o.s. a SBW Pro s.r.o. Věřím však, že postupně, krok za krokem, dojdeme 
až k cíli, kterým je vybudování kanalizace a čistírny odpadních vod a především čistá voda v Říčí i Kamínce.            (Libor Kašpárek) 
___________________________________________________________________________________________________________ 

Co je a jak funguje kořenová čistírna odpadních vod 
V tomto článku bych chtěl co možná nejsrozumitelněji vysvětlit, co 
to je a jak vlastně funguje kořenová čistírna odpadních vod (dále 
jen KČOV). Napsat článek na toto téma pro mne bylo hodně těžké, 
protože o něm vím spoustu odborných informací, ale není pro mne 
lehké napsat vše tak, aby to bylo srozumitelné a snadno 
pochopitelné, bez zbytečných odborných termínů a přitom věcně 
správné, ale pokusím se o to a již předem se omlouvám, pokud se 
mi to zcela nepovede. Pokud bude mít kdokoliv jakýkoliv dotaz 
k fungování KČOV, rád mu jej zodpovím. 
Kořenová čistírna je v podstatě umělý mokřad, ve kterém díky 
uměle vysázeným mokřadním rostlinám probíhají přirozené 
procesy čistící vodu stejně jako tomu je v přírodě. Jedná se tedy o 
zcela přírodní a přirozený způsob čištění odpadních vod. Velmi 
jednoduše řečeno probíhá čistící proces tak, že znečištěná voda 
protéká kořenovým polem, tedy štěrkem, ve kterém rostou 
mokřadní rostliny – např. rákos či orobinec. Tyto rostliny samy o 
sobě vodu čistí jen v menší míře. Jsou zde proto, aby svými 
dutými kořeny zajistily dostatek kyslíku pro různé 
mikroorganismy a bakterie, které žijí na jejich kořenech a také na 
povrchu štěrku. A právě tyto mikroorganismy vodu čistí. Na rozdíl 
od aktivačních ČOV probíhá čistící proces zcela přirozeně, bez 
potřeby elektrické energie, což je jednou z hlavních výhod KČOV. 
 
Schematický nákres KČOV 

     

Hlavní části KČOV, tzv. kořenová pole, jsou vytvořeny tak, že 
mělký, max. 1m hluboký výkop je od podloží odizolován 
geotextilií a PVC fólií a je vysypán filtračním materiálem – tedy 
štěrkem zrnitosti asi 8 mm. Do tohoto štěrku jsou vysázeny 
mokřadní rostliny. Odpadní voda je přiváděna potrubím tak, aby 
rovnoměrně protékala kořenovým ložem, kde dochází 
k odstraňování znečištění díky kombinaci biologických, 
chemických a fyzikálních procesů. Na konci kořenového lože je 
vyčištěná odpadní voda odváděna sběrnou drenáží. Důležitou 
součástí je odtoková regulační šachta, která slouží k udržování 
hladiny vody ve filtračním loži 5-10 cm pod povrchem, čímž se 
zabraňuje množení komárů a také vzniku zápachu. Krátkodobé 
zvednutí hladiny nad povrch filtračních polí v létě zabraňuje 
růstu plevelů, v zimě vytvoří led na povrchu a ten izoluje a tak 
chrání filtrační pole před promrznutím a umožňuje snadnější 
posekání suchého rákosu. 

V naší obci je plánován v čistírně odpadních vod ještě další 
způsob čištění, a to pomocí tzv. biologického filtru. Je to opět 
naprosto přírodní způsob čištění, kdy odpadní voda protéká 
velmi porézním materiálem (představte si jej jako obrovské 
množství prstýnků), kde se okysličuje a čistí se stejně jako v řece 
v peřejích. Při tomto způsobu čištění se znečištěná voda čistí o 
jiné znečišťující látky, než které potom dočistí právě výše 
zmiňovaná kořenová pole. Díky kombinaci tohoto biologického 
filtru a kořenových polí bude naše čistička schopna splňovat 
zákonem dané přísné limity. 

Velmi důležitou součástí kořenové čistírny je mechanické 
předčištění, které zabraňuje zanášení volných prostor mezi 
štěrkem pevnými částicemi, hlavně v místě, kde do kořenového 
pole vtéká odpadní voda. Podle dosavadních zkušeností 
z existujících čistíren se po uplynutí cca 20 let nejvíce zanesená 
část filtračního lože (asi dvoumetrový pás kolem nátokového 
potrubí) vyjme a nahradí se novým štěrkem. Náklady na tuto 
výměnu jsou zhruba stejné jako jakákoliv amortizace, se kterou 
se při výstavbě počítá, a podstatně nižší než výměna technologie 
v aktivační čistírně. 

U nás v České republice se říká, že kořenové čistírny odpadních 
vod jsou vhodné především pro menší čistírny, doporučovány 
jsou do 1.000 obyvatel. V Evropě však pracují KČOV mnohem 
větší a v USA jsou vytvářeny obrovské plochy umělých 
mokřadů sloužící k čištění odpadních ploch i z velkých měst. To 
je dáno především možnostmi získat dostatečně velké plochy 
volné půdy, kterých je v USA oproti Evropě mnohem více. 

Libor Kašpárek 



Výhody a nevýhody KČOV 
Jako vše, mají i kořenové čistírny odpadních vod své výhody a nevýhody. Pokusím se zde shrnout ty nejdůležitější. 
Výhody: 
- obrovskou výhodou je, že kořenová čistírna se stává součástí krajiny a přírody. Je totiž osázena rostlinami, které vytvoří součást 
krajiny a zároveň prostředí vhodné pro mnoho druhů živočichů, kteří rákosová pole brzy osídlí 
- k čištění jsou využity přírodní, biologické procesy, proto není k čištění odpadních vod potřeba elektrická energie, čímž se velmi 
snižují náklady na provoz 

- nízké nároky na údržbu, kterou je schopna obec zajistit 
sama a tím se opět snižují náklady na provoz 
- dobře se vyrovnává s kolísáním množství a kvality odpadní 
vody – je vhodnější pro jednotnou kanalizaci, čímž se snižují 
náklady na výstavbu kanalizace 
- jsou odolné vůči povodním a přívalovým dešťům 
- díky tomu, že čištění probíhá zcela přirozeně nejsou 
zdrojem nepříjemného zápachu 
Nevýhody: 
- jedinou nevýhodou, na kterou jsem přišel i přes dlouhé 
pátrání na internetu, jsou vysoké nároky na plochu 
Pokud to tedy shrneme, kořenová čistírna je přírodní způsob 
čištění odpadních vod, který zachovává přírodní ráz krajiny, 
podporuje rozvoj chráněných a vzácných druhů živočichů a je 
nenáročný na údržbu a elektrickou energii, čímž významně 
snižuje náklady na provoz. 
Mají-li čtenáři zájem o bližší informace, doporučuji jim 
vyhledat si více na internetu, stačí zadat do vyhledávače 
„kořenová čistírna odpadních vod“. 

 
Mechanické předčištění zabírá pouze minimální plochu rozlohy KČOV – fotografie z KČOV v Čehovicích. 
___________________________________________________________________________________________________________ 
 

Nová úprava náměstí a obnova zeleně v naší obci 
Jak jste si jistě všimli, objevily se před Velikonocemi ve všech schránkách v naší obci anketní lístky s anketou, v níž se občané měli 
rozhodnout pro variantu úpravy našeho náměstí, která by se jim nejvíce líbila. Této anketě předcházela beseda s paní projektantkou, 
která pro naši obec připravuje projekt revitalizace zeleně v obci. Na tuto besedu byli pozváni také všichni občané Hnojic a mohli 
využít možnosti se paní projektantky přímo zeptat na vše, co je zajímá. Bohužel, ne všichni lidé mají čas či chuť se podobných besed 
účastnit. Většinu občanů naší obce ale zajímá, jak bude naše obec vypadat a proč se vůbec plánují nějaké změny. Proto bych chtěl ve 
svém článku odpovědět na tyto otázky, abych předešel šíření různých polopravd či vyslovených lží vzniklých právě díky malé 
informovanosti občanů. 
Jak to vše začalo? 
Proč se vlastně někdo začal zabývat myšlenkou nutnosti obnovení zeleně v naší obci? Celé to začalo tak, že na počátku léta 2007 
procházel místostarosta obce po chodníku kolem kostela a z jedné břízy, které u kostela tehdy stály, spadla kousek od něj dva metry 
dlouhá větev silná jak jeho paže. Ve chvíli, kdy mi o tom říkal jsme si představili, co by se asi stalo, kdyby tato větev trefila dítě, které 
si v parku rády hrají. Abychom tomu předešli, pozval jsem k nám do Hnojic paní doktorku Vágnerovou, celostátně uznávanou 
odbornici na posuzování zdravotního stavu stromů. 
Zpracování odborného posudku 
Díky výborné spolupráci s odborem životního prostředí MěÚ Šternberk se nám podařilo, že nás navštívila během měsíce, přestože její 
program je velmi nabitý a obvykle daný na více než půl roku dopředu. Proto jsme návštěvy paní doktorky využili skutečně intenzivně 
a nechali jsme si od ní zpracovat posudek na všechny vzrostlé stromy rostoucí na veřejných prostranstvích i v jejich sousedství. Paní 
doktorka posuzovala zdravotní stav stromů s ohledem na jejich provozní bezpečnost. Bohužel, výsledek jejího zkoumání nebyl právě 
příznivý. Na náměstí ve velkém parku posoudila jednu lípu jako vyloženě nebezpečnou a ohrožující životy a majetek občanů a 
doporučila její okamžité skácení. Jako rizikové označila břízy a smrky u kostela a volně stojící smrk u Žváčků a topoly u Kamínky 
naproti hřišti a doporučila jejich skácení v nejbližším období vegetačního klidu. Všechny stromy ve velkém parku označila za 
neperspektivní, protože díky nevhodné péči v uplynulých letech jsou tyto stromy ve špatném zdravotním stavu. Naopak lípy v malém 
parku doporučila zachovat pod podmínkou, že o ně bude pečovat odborník a bude jim poskytnuta náležitá odborná péče. Paní 
doktorka nám také doporučila, abychom co nejdříve začali uvažovat o obnově zeleně především ve velkém parku, nejlépe ale v celé 
obci. 
Potvrzení pravdivosti posudku 
Přiznám se, že nejsem odborníkem na stromy a jak málo jsem o stromech tehdy věděl dokládá nejvíce to, že jsem zprávě paní 
doktorky v první chvíli moc nevěřil. Vždyť stromy, které označila za nevyhovující, vypadaly tak zdravě. Lípa u úřadu byla tak krásně 
zelená. Nechtěl jsem si však hrát na vševěda, uposlechl jsem varování paní doktorky a pozval firmu na pokácení oné krásné lípy. 
Teprve při kácení tohoto stromu se ukázalo, v jak moc špatném stavu byl. Ukázalo se totiž to, co zvenku není pouhým okem vidět, co 
však paní doktorka odhalila díky svým dlouholetým zkušenostem a odborným znalostem. Lípa byla uvnitř zcela shnilá a celý tento 
mohutný strom drželo již jen několik centimetrů dřeva po obvodu jejího dřívějšího kmene. Teprve po jeho skácení se ukázalo, jak 
moc nebezpečný tento strom mohl být svému okolí při nějakém větším větru. Proto jsem už dále o slovech paní doktorky 
nepochyboval a na konci následující zimy jsme nechali pokácet stromy, které nám poradila a které rostly na obecních pozemcích. 

(Pokračování na další straně) 



Výsledek zprávy paní doktorky jsem předal i vlastníkům dalších stromů rostoucích na veřejných prostranstvích nebo v jejich 
sousedství. Pravdivost tohoto posudku a odborné znalosti paní doktorky se potvrzovaly i v dalších případech – nejdříve 22.7.2007 
v ranních hodinách při silné bouřce spadl jeden z topolů naproti hřišti. Poté začaly schnout smrky vedle kostela, až nakonec musely 
být letos pokáceny i ty nejvyšší, protože byly zcela suché. A posledním potvrzením bylo prasknutí kmene jedné z lip ve velkém parku 
při červnovém silném větru, díky němuž musela být tato lípa silně ořezána, aby neohrožovala své okolí. Jak nebezpečné mohou být 
zdánlivě naprosto zdravé stromy se mohli občané naší obce dočíst nejen ze zpráv o pádu stromu ve Zlíně, který měl tak osudné 
následky na životy dvou dětí, ale i když 28. června loňského roku bez zjevných příčin spadla obrovská lípa na zahradě u Černých. 
Tento strom naštěstí způsobil jen menší materiální škody, ke škodám na zdraví nedošlo, ale tato událost opět dokázala, že i zvnějšku 
zdánlivě zcela zdravé stromy mohou být skutečně nebezpečné svému okolí.  
 

  
Takto vypadala uvnitř lípa před obecním úřadem…         … a její pařez ukazuje ještě lépe, jak moc byla vyhnilá. 

 
 
Je pravda, že ani tyto události 
některé lidi nepřesvědčily o 
nutnosti situaci řešit. Na zasedání 
zastupitelstva obce, konaném 
27.4.2009, tedy necelý měsíc 
před skácením smrků u kostela, 
velmi vzrušeně diskutovala jedna 
z občanek o tom, jak jsou 
všechny stromy na náměstíčku 
zdravé a dokonce vyhrožovala 
peticí proti kácení těchto stromů. 
A až komická mi připadá situace, 
kdy někteří občané nadávali na 
to, že byly pokáceny naprosto 
zdravé krásné smrky za kostelem. 
To, že si vůbec nevšimli, že tyto 
stromy jsou již zcela uschlé 
přiznali teprve tehdy, když jim 
byly ukázány fotografie těchto 
„zdravých“ smrků těsně před 
pokácením. 

 
O těchto smrcích někteří občané tvrdili, že jsou zcela zdravé 
 
Projekt na obnovu zeleně v obci 
Přes řeči některých lidí, že se stromy v obci se nemá nic dělat, že jsou podle nich naprosto zdravé, jsem začal jednat. Po pokácení lípy 
u obecního úřadu, které prokázalo pravdivost posudku stavu stromů na náměstí, jsem nejen rozhodl pokácet stromy označené za 
nebezpečné, ale začal jsem se zabývat otázkou, jakým způsobem řešit situaci dále. Radil jsem se na odboru životního prostředí MěÚ 
Šternberk, na odboru životního prostředí na KÚ Olomouc a také na stejném odboru magistrátu města Olomouce, který s naší obcí 
nemá nic společného, ale kde mi zdejší úředníci poskytli radu i pomoc stejně jako všichni úředníci na předchozích úřadech. Zúčastnil 
jsem se i školení věnovanému zeleni v obcích. Všechny rady a poznatky hovořily jasně – je třeba provést obnovu zeleně v celé obci a 
je třeba provést ji rychle. Nejen z důvodu bezpečnosti, ale také z důvodů finančních. Cena obnovy zeleně v naší obci bude totiž v řádu 
několika (dvou, tří, čtyř…?) milionů korun a to si obec naší velikosti rozhodně nemůže finančně dovolit. Proto je třeba využít dotací 
z fondů EU, které poskytují až 90, někdy dokonce 95% nákladů a tím by celá obnova zeleně stála naši obec okolo 200.000,- Kč. To je 
oproti několika milionům cena, kterou naše obec je schopna ze svého rozpočtu zaplatit. Je třeba si uvědomit jedno. Dotace z EU 
nejsou bezedné a z těchto dotací bude možno čerpat již jen krátkou dobu.  



Výběr projektanta  
Bylo tedy jasno, že je třeba začít připravovat projekt na tuto akci, ale největším problémem bylo, jak vybrat vhodného projektanta. 
Takového, který má zkušenosti s projektováním zeleně na vesnici, který bude respektovat tvář naší obce, její historii a jejího ducha a 
nebude se snažit nám do obce vysadit různé módní exotické dřeviny, jak to často vidíme v různých obcích v naší zemi, kdy si člověk 
často není jist, jestli se nachází na Hané, na Slovácku, v Chodsku nebo Čile či v Japonsku. Jak ale takového projektanta poznám? 
Vzhledem k tomu, že si jsem vědom toho, že nejsem vševěd a odborník na všechny věci na světě, jsem postupoval podle svého 
osvědčeného receptu a šel jsem se radit. Po konzultacích na odborech životního prostředí ve Šternberku, na kraji, magistrátu 
Olomouce i se starosty obcí, s nimiž jsem se setkal na školeních, nakonec zůstala jedna projektantka – ing. Žáková. Po prvních 
jednáních s ní, poté, když začala zjišťovat vše možné o historii naší obce, vyžádala si u kronikáře naší obce pana Pola kopie fotografií 
obce v různých obdobích uplynulých sta let naší obce jsem usoudil, že mi byla skutečně doporučena ta nejlepší odbornice. 
Přípravy projektu  
Odborná způsobilost a především nadšení pro práci a skutečný zájem o naši obec se u paní inženýrky potvrdily i při další práci. 
Nejdříve vypracovala na základě poznatků o naší obci spoustu studií, z nichž čtyři byly nakonec předloženy zastupitelům k diskusi. 
Zastupitelé k nim vyjádřili své připomínky, na jejichž základě paní inženýrka připravila dvě nejvhodnější řešení, o kterých 
diskutovala s občany v na začátku článku zmiňované besedě. V pozdější anketě občané vybrali variantu, podle níž bude zpracován 
konečný projekt, a její výběr na svém zasedání schválilo i zastupitelstvo obce a rozhodlo o zpracování tohoto projektu. 
Současnost a budoucnost obnovy zeleně 
V tuto chvíli je projekt obnovy zeleně před dokončením. Jsou do něj zapracovávány připomínky občanů naší obce. Občanů, kteří se 
zúčastnili besedy s paní projektantkou, občanů, kteří se o vzhled naší obce zajímají a nebojí se svůj názor říci veřejně či jej říci osobně 
starostovi nebo jej napsat písemně. Těmto občanům bych chtěl poděkovat, neboť i jejich připomínky povedou k tomu, aby naše obec 
byla v budoucnu mnohem hezčí a také bezpečnější. Za všechny bych zde chtěl jmenovitě poděkovat panu inženýrovi Františkovi 
Slimaříkovi, který ve svém dopise shrnul své odborné zkušenosti a jeho rady a postřehy byly cenným přínosem pro vznikající projekt. 
V tuto chvíli je projekt obnovy zeleně v naší obci před dokončením. Po jeho dokončení by se mělo přikročit k fázi získávání dotací a 
poté k realizaci celého projektu.  
Proč jsem napsal tento článek 
Úmyslně jsem v poslední větě použil podmiňovací způsob a slova „by se mělo“. V poslední době se totiž naprosto paradoxně, zcela 
v rozporu s odborným posudkem a přes všechny výše jmenované zkušenosti šíří v naší obci hlasy, které tvrdí, že se stromy v obci by 
se nemělo nic dělat, že by měly zůstat zachovány, že ony jsou ty stromy možná zdravé, že vlastně nic nehrozí a že jen starosta miluje 
zvuk motorové pily a nejraději by vše vykácel. Někteří lidé jsou přesvědčeni, že jsou lepší odborníci než ve svém oboru uznávaná 
znalkyně stromů a šíří tyto podivné informace. Tento článek jsem napsal proto, abych na jednom místě shrnul skutečná fakta a 
informace související s projektem obnovy zeleně v naší obci. Napsal jsem jej proto, aby si všichni lidé mohli dle objektivních faktů 
udělat vlastní názor. Aby všichni věděli, jaký je skutečný zdravotní stav těch údajně zcela zdravých stromů na našem náměstí a jaká 
rizika hrozí, pokud získají sluchu někteří křiklouni, kteří bez znalosti objektivních informací bojují za zachování neperspektivních 
stromů v době, kdy bychom měli tyto stromy nahradit stromy mladými, jež budou ozdobou naší obce po následující desetiletí a při 
dobré odborné péči i staletí. 
Nechci zde nikoho strašit. Vím, že je možné, že i ony neperspektivní stromy ve velkém parku zde mohou stát ještě několik let, pokud 
se do nich investuje z obecní pokladny dostatek peněz na jejich údržbu a zabezpečení, a že teoreticky nemusí nikdy nastat to, že dojde 
ke zranění lidí či zničení jejich majetku. Nicméně toto je řešení jen na několik let. Za pět, možná deset let bude i tak nutno staré, 
nemocné stromy nahradit stromy novými. V tu dobu však již nebudou dotace z EU a všechny náklady, nebo jejich výraznou část ve 
výši několika milionů korun, bude muset hradit naše obec z vlastních prostředků. Toto jsou hlavní důvody, které mne vedly k sepsání 
tohoto článku. Věřím, že u nás v obci znovu zvítězí zdravý rozum. Věřím, že i ti, kteří dosud asi neměli dostatek informací a proto 
šířili zprávy, které se nezakládaly zcela na pravdě, budou mít teď již informací dostatek a pochopí, proč je nutno přistoupit 
k uskutečnění projektu obnovy zeleně v naší obci. Tím nejdůležitějším důvodem, proč jsem psal tento článek bylo, aby všichni naši 
občané měli dostatek pravdivých informací. 

Libor Kašpárek, starosta obce 
___________________________________________________________________________________________________________ 
 
Kam se spadaným listím a trávou ze zahrad? 
Rád bych připomněl občanům, že stále platí zákaz pálení bioodpadů, tedy 
spadaného listí, suché trávy, větví a podobně. Tento zákaz je dán zákonem 
o odpadech a občanům za jeho porušování hrozí vysoké pokuty. Stejně tak 
se tento odpad nesmí dávat do popelnic na směsný odpad. Ale kam s ním? 
Pro ty, kdo nemají doma kompost slouží podle místní vyhlášky k ukládání 
bioodpadů sběrné místo za místním hřbitovem. Sem můžete ukládat 
posekanou i suchou trávu, shrabané listí i ořezané větve. Pro ty, kdo tohoto 
odpadu mají větší množství, je tady možnost domluvit si odvoz přímo 
z vašeho pozemku obecním traktůrkem. Nepalte tedy tento odpad a 
nevystavujte se tak možnosti vysoké pokuty, ale využijte této možnosti. 
 
Platby za odpady 
Obecní úřad Hnojice upozorňuje občany, že splatnost poplatku 
za svoz komunálního odpadu uplynula dne 31.8.2009. Proto 
vyzýváme ty, kteří ještě tento poplatek nezaplatili, aby tak 
učinili co nejdříve. 
 

 

 

Možnost zakoupit popelnice 
 
Obec Hnojice nabízí možnost 
zprostředkování koupě popelnic za 
zajímavé ceny: 
Popelnice plechové: 
z plechu 0,8 mm – 700,-Kč 
z plechu 1,0 mm – 750,-Kč 
Popelnice plastové 
objem 120 l –    809,-Kč 
objem 240 l – 1.018,- Kč 
Zájemci o nákup těchto popelnic ať 
se přihlásí na OÚ do 6.11.2009 
 

 



Činnost kulturn ě sociálního výboru v roce 2009 a významná životní jubilea 
 
1. V květnu proběhlo vítání občánků, 
kterého se zúčastnilo 6 dětí 
2. V měsíci červnu se pořádal Den dětí, 
který se letos uskutečnil na zahradě 
restaurace Na Základně za velké účasti 
spokojených dětí 
3. V měsíci listopadu proběhne letos 2. 
vítání občánků, předpokládáme přivítání 5. 
dětí 
5. V měsíci prosinci bude jako jiné roky 
Mikulášská nadílka pro naše děti 
6. Pro velký úspěch se letos v prosinci 
uskuteční další pásmo operetních melodií 
 
Jiří Vrobel, předseda kulturně sociálního 
výboru 
 

24.5. jsme přivítali tyto občánky: 
Michaela Hošťálková 
Tereza Vyhnánková 
Antonín Kořenek 
Alžběta Pavlíčková 
Miroslav Semjan 
Marina Mazuriková 
 
8.11. přivítáme tyto občánky: 
Marie Millerová 
Viktor Kolář 
Nikolas Medera 
Svatopluk Pokorný 
Natálie Nožková 
 
 
 

V r.2009 oslaví významná jubilea: 
Růžena Sládková (87let) 
Miroslav Dřímalka (86 let) 
Anna Gecová (86 let) 
Anna Kubová (86 let) 
Anna Sedláčková (86 let) 
Věra Svobodová (86 let) 
Antonín Kolář (85 let) 
Marie Bajerová (80 let) 
Anna Nasvetrová (80 let) 
Marta Nemravová (80 let) 
Bohuslav Švancer (80 let) 
Ludmila Tyrnerová (80 let) 

Všem oslavencům upřímně 
blahopřejeme 
 

*************************************************** *************************************************** ***** 
 

Hody 2009 v naší obci 

      
Několika fotografiemi bych chtěl připomenout atmosféru letošních hodů, především 
slunné neděle, a poděkovat všem, kdo se zasloužili o zdárný průběh hodových oslav. 
Největší dík patří členům místního Sboru dobrovolných hasičů Hnojice, kteří letos 
hody pořádali, ale stejně chci poděkovat také všem ostatním, kteří se podíleli na tom, 
že naše hody byly zase tak krásné. 

Libor Kašpárek, starosta obce 

 
Informace o plánech 
Sokola Hnojice 

Jak jistě většina občanů naší obce ví, 
stav naší Sokolovny není nejlepší. Proto 
bychom ji rádi opravili. Máme již 
připraven projekt její rekonstrukce, ale 
v dnešní době jsou největším 
problémem finance. Získat je je hodně 
složité. Ze své činnosti ve volném čase 
se nám sice podařilo vytvořit značnou 
finanční rezervu, ale na veškeré opravy 
to bohužel zdaleka nepostačí. Proto se 
budeme snažit získat dotace, aby se 
nám podařilo tuto náročnou akci 
uskutečnit. 

V letošním roce provedeme alespoň 
výměnu oken, čímž částečně zamezíme 
únikům tepla v zimním období. Toto by 
se mělo uskutečnit v měsíci říjnu. 
Stavební povolení od Městského úřadu 
Šternberk máme. 

Zdeněk Vyhnánek, starosta sokola 

 

  



Sportovní stránka Hnojického Expresu 
 

REKAPITULACE 3.A LIGY & VYSN ĚNÝ POSTUP 
 
Tak tohle opravdu mohl čekat málokdo, že by se nám povedlo postoupit do druhé ligy. Po podzimu jsme byli na pátém místě a vše 
nasvědčovalo, že se v horních místech tabulky udržíme. Zápasy nebyly moc lehké. Soupeř byl kvalitnější než ve čtvrté lize a o to hůř 
jsme se prosazovali a dávali góly. Celkem jsme nastříleli 72 branek. Bojovat jsme museli až do posledního zápasu. Hráli jsme jako 
tým a proto  jsme si vysloužili vytoužený postup do 2. ligy.  
Někteří hráči se rozhodli přerušit vítěznou cestu s týmem a 
nepokračovat dál, ale přivítali jsme i nové tváře, kteří se zkusí 
prosadit. Doufám,že se i v druhé lize ukážeme v dobrém světle, že 
budeme rovnocenným soupeřem a budeme se bavit fotbalem jako 
doposud. ☺ 
Konečná tabulka: 

3.liga A 
1. Pergola 26 113:48 44 
2. Hnoyland 26 72:48 33 
3. Pošta 26 89:57 31 
4. FC Podlas 26 81:64 30 
5. SK Holice 26 68:53 30 
6. 1.FC Hombok 26 80:72 28 
7. SK Kopeček 26 51:46 28 
8. Boca Seniors 26 78:79 26 
9. Meteor 26 69:72 25 
10. PK Color 26 74:74 24 
11. KMK Haná 26 71:90 22 
12. Geoboys 26 71:89 20 
13. FOFO United 26 41:92 15 
14. Investol Bukova 26 33:107 8 

                                                                                                                                                                    Peťula 
 

*************************************************** ************************************** 
 

 Rozpisy utkání a tabulky jednotlivých sportovních týmů    Co je fotbal?  
Není to jen hra, ve které běhají šílenci 
a snaží se trefit někam kulatý 
nesmysl… pro některé lidi je fotbal 
mnohem víc. 

Fotbal spojuje lidi na celém světě. 
Díky němu zapomeneš na to, co tě teď 
trápí… sleduješ jenom hru… žiješ pro 
danou chvilku a daný moment. Pro 
někoho nesmysl, pro toho, jenž to 
vyzkoušel a prošel tím mnohdy srdeční 
záležitost na celý život… tak jako pro 
mě. Někteří z nás by hráli, i kdyby 
měli být brzy na vozíku… a jiní 
nevěřícně kroutí hlavou. 

Fotbal dokáže víc, než by mnoho lidí 
řeklo. Lidí, kteří se neznají a nemají 
společný jazyk, přes něj naváží 
přátelství, a mnohdy je to jediná věc, 
která dokáže spojit nespočet lidí po 
celém světě. 

Nevím, jak pro vás, ale pro mě je 
fotbal hluboko v mém srdci a navždy 
v něm zůstane. 

Každý dotek s míčem stojí za to!!! 

Jakub Smrček 
  


